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اســـتقلالی ها چند روز دیگر و در شروع لیگ برتر در حالی به 

مصـــاف صنعت  نفت آبادان خواهند رفت که برای نکونام هنوز 

در روی همان پاشنه ای می چرخد که در ابتدای کار با آن مواجه 

بود. واقعیت این اســـت که بعد از جدایی نفراتی مانند محبی، 

قایدی و ســـیلوا؛ بازیکنانی باکیفیت آنها جذب تیم نشده اند 

و از ســـوی دیگر نیز وعده های مدیریت برای جذب بازیکنان 

خارجی که نکونام درخواست داده تا به امروز راه به جایی نبرده 

و کماکان تلاش هـــا برای تحقق این امر ادامه دارد. در همین 

راستا و به منظور آماده سازی استقلال برای برگزاری دیدار اول 

مقابل صنعت نفت آبادان، شـــاگردان نکونام در آخرین دیدار 

تدارکاتی خود به مصاف تیم دسته اولی آریوی اسلامشهر رفتند 

که این دیدار با نتیجه 2 بر صفر به سود استقلال به پایان رسید. 

حال اینکه کم و کیف این دیدار به چه شکلی بوده و تیم فوتبال 

استقلال در فاصله کمتر از یک هفته مانده به آغاز لیگ برتر در چه 

شرایطی قرار دارد، محور سوالی بود که شاهین صمدیان، دستیار 

جواد زرینچه که سابقه مربیگری در استقلال در زمان حضور این 

تیم در لیگ قهرمانان آسیا را هم در کارنامه دارد به »فرهیختگان« 

این طور پاسخ می دهد: »استقلال در این دیدار از همه بضاعت 

خود استفاده کرد و ما هم در مقابل این تیم عملکرد قابل قبول 

و خوبی را به نمایش گذاشـــته و بازی پایاپایی را ارائه دادیم. در 

این دیدار مشکلی که بیشتر از هرچیزی به چشم می آمد ضعف 

اساســـی استقلالی ها در خط حمله بود. در واقع بعد از جدایی 

عناصر هجومی این تیم و بازیکنانی نظیر قایدی و محبی که در 

طول فصل گذشته اتفاقا نفرات تاثیرگذاری هم بودند، همچنان 

جایگزین های مناسبی جذب تیم نشده اند و این موضوع روی 

روند کار تیمی استقلال در خط حمله تاثیر منفی خود را گذاشته 

است. این بچه ها سال گذشته روی سرعت، تکنیک و خلاقیتی 

که داشتند بار تهاجمی تیم را به دوش کشیده و به فاز تهاجمی 

استقلال بسیار کمک می کردند و به نظر من اگر وضعیت به همین 

شکل پیش برود نبود این دو نفر امسال می تواند به این تیم در فاز 

هجومی ضربه وارد کند، این در حالی است که هنوز بازیکنانی 

باکیفیت این دو نفر جذب تیم نشده اند. طی صحبت هایی که 

در حین بازی با اعضای کادرفنی استقلال داشتیم دغدغه اصلی 

آنها جذب حداقل دو مهاجم خوب و طراز اول است.« 

وی ادامـــه داد: »در خطوط عقب تر زمین به خصوص در میانه 

زمین، شرایط برای استقلال بهتر است. در هر صورت در بخش 

هافبک، تمامی نفرات این تیم حفظ شـــده اند و بچه هایی که 

در خطوط عقب تر زمین به این تیم اضافه شـــده اند تا حدودی 

می توانند بار تیم را بردارند اما مهم ترین و حساس ترین نقطه ای 

که سال گذشته نقطه قوت این تیم بود ولی امسال تا این جای 

کار به نقطه ضعف این تیم تبدیل شـــده است، به فاز هجومی 

این تیم مربوط می شود.« 

بازیسازی از عقب زمین استقلال به خوبی صورت 
می گیرد

با وجود جدایی نفرات تاثیرگذاری مانند دو وینگر بوشـــهری و 

مدافع برزیلی استقلال، سایر نفرات دیگر این تیم حفظ شده اند. 

در این بین اگرچه نکونام همچنان اصرار و تاکید ویژه ای به جذب 

مهره های هجومی داشـــته و چند بازیکن خارجی را به باشگاه 

معرفی کرده اســـت اما اگر بخواهیم خوشـــبینانه به استقلال 

فصل جدید نگاه کنیم حفظ شـــاکله اصلی تیم به خصوص در 

خط میانی می تواند یک نقطه عطف و حســـن بزرگی برای این 

تیم باشد. حال اینکه با این وضعیت باز هم می توان به استقلال 

در فصل جدید امیـــدوار بود یا خیر، صمدیان در این خصوص 

معتقد است: »صد در صد امیدوارم. در هر صورت استقلال تیم 

بزرگی به شمار می رود ضمن اینکه از هواداران خیلی خوبی نیز 

برخوردار اســـت. استقلال حتی می تواند روزهای بحرانی را هم 

پشت سر گذاشته و این طور نیست که برخی مشکلات، این تیم 

را به چالش کشیده و مثلا تا رده ششم و هفتم پایین ببرد. در هر 

صورت من معتقدم این تیم برای فصل جدید هم بین 3 تیم برتر 

جدول قرار گرفته و کماکان برای قهرمانی شانس داشته و مطرح 

خواهد بود. به هر حال اســـتقلال تیم بزرگی به شمار می رود و 

همیشه برای قهرمانی و کسب سهمیه آسیا مدعی بوده است.« 

وی درباره نقاط قوت استقلال ادامه داد: »فکر می کنم در خط 

دفاعی این تیم می تواند حرف های زیادی برای گفتن داشـــته 

باشـــد. خط دفاعی این تیم خوب بود و کار بازیسازی را از عقب 

خـــوب انجام می دادند. هم روی پاس های کوتاه و هم بلند کار 

بازیســـازی به نحو مطلوبی انجام شده؛ هرچند این تیم در خط 

هجومی خیلی خوب کار نکرد. در خط میانی هم نفرات ما بازی 

پایاپایـــی را مقابل حریف به نمایش گذاشـــتند. همچنین خط 

هافبک این تیم هم چربش خاصی نسبت به بازیکنان ما نداشت 

اما در مجموع خط دفاعی این تیم را بهتر از سایر خطوط دیدم.« 

تاثیر منفی جدایی قایدی و محبی
با وجود آنکه مربی ســـابق اســـتقلال معتقد است این تیم در 

کارهای هجومی ضعیف عمل کرده اســـت و از ســـوی دیگر 

اگرچـــه نکونام به حق اعتقاد دارد کـــه باید بازیکنان خارجی 

هرچه سریع تر جذب شـــوند اما این سوال به وجود می آید که 

آیا همین نفرات فعلی مانند مطهری، یامگا، محمدی، برزگر و 

بابایی نمی توانند در فاز هجومی بار این تیم را در فصل جدید 

به دوش بکشند؟ 

البته برای پاســـخ به این ســـوال باید تا آغاز رسمی مسابقات 

صبر کرد امـــا صمدیان در این خصوص می گوید: »این نفرات 

هم می توانند امـــا همان طور که گفتم با یک درصدی کمتر و 

پایین تر. خلاقیت و نبوغی که قایدی داشت یا قدرت پابه توپ 

و تکنیکی که محبی داشـــت، قطعا این دسته از بازیکنانی که 

از آنها نام بردید به آن شـــکل و بـــه آن کیفیت نمی توانند کار 

را برای اســـتقلال دربیاورند. البته بعضا شنیده می شود مثلا 

محبی و قایدی بازیکن بازی های بزرگ نبودند اما این را در نظر 

بگیرید که شـــاید در تک بازی یکی دو بار این اتفاق بیفتد اما 

فراموش نکنید امثال این بازیکنان طی سال های قبل کیفیت 

و قابلیت های خود را نشـــان داده بودند. لیگ برتر فقط بازی 

دربی نیست بلکه شما باید 30 بازی را انجام بدهید که 2 تای 

آن بازی با پرسپولیس است. اما آنها در سایر بازی ها باکیفیت 

و تاثیرگذار نشان دادند. 

شاید نکونام مجبور بوده بسته بازی کند
اســـتقلال در فصل جدید با تغییرات عدیده فنی مواجه شده 

است. به جای مربیان خارجی، جواد نکونام به استقلال بازگشته 

و حالا باید منتظر خروجی تفکرات تاکتیکی این ســـرمربی در 

فصل جدید باقی ماند. هرچند بســـیاری اعتقاد دارند شاید او 

از ســـبک و روش کی روش در مربیگری پیروی کرده و به مانند 

تیم های سابق خود با سبک دفاعی استقلال را در فصل جدید 

ارنج کرده و راهی میدان کند. 

صمدیان در این خصوص به »فرهیختگان« می گوید: »نکونام 

مربی جوان، انرژیک و صاحب سبکی به شمار می رود. با توجه 

به رزومه و ســـابقه خوبی که دارد می تواند در استقلال موفق 

باشـــد. فکر می کنم که وی انتخاب خوب و شایســـته ای برای 

اســـتقلال باشد و طی دو سه ماه آینده می تواند این موضوع را 

در تیم جدیدش هم نشـــان بدهد. حال اینکه او ادامه  دهنده 

راه کی روش اســـت و این موضوع یعنی سبک دفاعی می تواند 

به ضرر استقلال تمام شود. من معتقدم عناصر و شرایط تیمی 

مثل اســـتقلال به مراتب با عناصری که برای او در تیم فولاد و 

سایر تیم های قبلی برایش کار می کردند، فرق دارد. شاید آنجا 

مجبور بوده بسته تر بازی کند اما در استقلال اگر می خواهید 

بازی را ببرید باید با شـــکل بازی قشـــنگ این کار را بکنید تا 

هوادار راضی شـــود. به همیـــن دلیل نکونام چه بخواهد و چه 

نخواهد مجبور اســـت تیمش تهاجمـــی بازی کند و این روش 

بازی را در پیش بگیرد.

گزارش »فرهیختگان« از پاشنه آشیل تیم نکونام در آستانه شروع لیگ 

فقدان گلزن درجه یک و  زهردار
 مربی سابق استقلال: نکونام مجبور است تهاجمی بازی کند               ضعف اساسی استقلالی ها فعلا در خط حمله است

آشفته مثل شمس آذر؛ بازیکنان به جای تمرین پیگیر حکم کمیته انضباطی هستند

دقیقیحتیبامنفی۶امتیازهمنمیماند
یک وکیل ورزشی: قانون ساکت است، می توانند 12 امتیاز دیگر شمس آذر را کم نکنند

باشگاه سایپا بعد از شکایت از تیم شمس آذر قزوین به دلیل استفاده از بازیکن 

غیرمجاز بدترین شرایط ممکن را برای این باشگاه به وجود آورد. بعد از اینکه 

ســـایپایی ها موفق شـــدند 3 امتیاز از شمس آذر کسر و این تیم را با منفی 3 

امتیاز روانه لیگ برتر کنند، حالا 4 باشگاه دیگر که در بازی مقابل این تیم، 

آن بازیکن متخلف حضور داشـــته نیز شکایت کرده و این احتمال وجود دارد 

که باشگاه شمس آذر بار دیگر محکوم شود. حال این شائبه به وجود می آید 

که آیا آنها نیز همچون باشگاه سایپا می توانند براساس این ادعا از قزوینی ها 

امتیاز کســـر کنند. اگر این طور باشـــد می توانیم حدس بزنیم که شاید تیم 

شمس آذر با منفی 15 امتیاز، لیگ برتر را استارت بزند. 

همین موضوع باعث شـــد تا پیگیر وضعیت این تیم باشـــیم. ظاهرا شرایط 

تمرینات به بدترین شکل ممکن پیش می رود. کادر فنی و بازیکنان تمرکز خود 

را از دست داده اند و گوشی به دست پیگیر اخبار کمیته انضباطی هستند. 

حتی صحبت از استعفای سعید دقیقی از مربیگری این تیم است. این مربی 

که زمانی به دلیل مبلغ پایین قرارداد راضی به تمدید نمی شد بالاخره مجاب 

شد تا به همکاری با تیم شمس آذر ادامه دهد اما حالا با شایعه احتمال امتیاز 

منفی 15 برای این تیم در جدول لیگ برتر او بار دیگر از همکاری با مسئولان 

این تیم منصرف شـــده است . او حتی به مدیران این باشگاه متذکر شده که 

فقط در صورتی که باشگاه های شاکی شکایت خود را پس بگیرند به این تیم 

برمی گردد. به این ترتیب اگر فقط یک شکایت دیگر از این تیم شود و آنها با 

منفی ۶ امتیاز هم پا به مسابقات بگذارند دقیقی استعفا می دهد. البته مدیران 

شمس آذر قصد دارند او را منصرف کنند و در این خصوص صحبت هایی هم 

با فدراسیون برای جلوگیری از ایجاد تنش بیشتر در این تیم داشتند اما اگر 

کمیته انضباطی بخواهد همچون شـــکایت ســـایپا رای دهد باید 12 امتیاز 

دیگر این تیم را هم منفی کند. 

گویا مدیران این باشگاه که شرایط بدی را تجربه می کنند برای حل این مشکل 

با باشـــگاه های شاکی وارد مذاکره شـــدند تا به نوعی آنها را از شکایت شان 

منصرف کنند. گویی آنها می خواهند از آنجایی که این باشگاه ها  هیچ منفعتی 

از این شکایت نمی برند، آنها را منصرف کرده و این غائله را پایان دهند. 

در ایـــن مورد با یکی از وکلای حقوقی و ورزشـــی گفت وگو کردیم. وی که به 

دلیل همکاری با برخی باشگاه های فوتبال نمی خواست نامش فاش شود و 

احیانا انگی به او چسبانده شود در این مورد به ما گفت: »پرونده های مشابه 

این پرونده قبلا هم وجود داشـــته و بودند تیم هایی که به همین دلیل کسر 

امتیاز شـــده و حتی به رده پایین تر سقوط کردند. این اما زمانی رخ می دهد 

که شما در جریان مسابقات شکایت کنید. از این رو وقتی سایپا شکایت کرد 

و مســـابقات تمام شده بود همان منفی 3 امتیاز برای شروع مسابقات لیگ 

برتر برای شمس آذر کافی است.« وی ادامه داد: »فدراسیون بدون شک مایل 

نیســـت چنین اتفاقی رخ دهد و نظم مسابقات به هم بریزد. در صورت لحاظ 

15 امتیاز منفی از این تیم دیگر توانی برای شـــمس آذر برای ادامه فعالیت 

در لیگ برتر باقی نمی ماند و این بی انگیزگی بدون شـــک در مسابقات تاثیر 

می گذارد. در نتیجه با توجه به اینکه ما رویه قانونی نداریم می توان پیش بینی 

کرد که این 12 امتیاز از تیم شمس آذر کسر نخواهد شد.« 

وی برای روشن شدن موضوع توضیح داد: »اگر در زمان مقرر شکایتی صورت 

گیرد و منابعی بعدا کشف شود می توان به پرونده رسیدگی کرد اما چون قانون 

در این قبیل موارد ساکت است کمیته انضباطی می تواند ادعا کند که چون 

از زمان شکایت باشگاه سایپا گذشته و هیچ مورد تازه ای هم در پرونده کشف 

نشده، شکایت 4 باشگاه دیگر با تاخیر صورت گرفته و قابل پیگیری نیست. 

این موضوع چون این تیم را به مســـابقات برمی گرداند بسیار محتمل است. 

از طرفی ما چیزی به اسم رویه قضایی چه در قوانین کلی و چه در فدراسیون 

 فوتبال نداریم، در نتیجه می تواند مسکوت شود. خصوصا اینکه پیش از این 

پرونده ای با کســـر 15 امتیاز داشـــتیم که گفتند چون باشگاه مقصر نیست 

قابل استناد نیست و فقط بازیکن را محروم کردند.« 

 رویه قضایی چیست؟ 
در کشـــورهای آمریکایی رویه قضایی  وجـــود دارد به این ترتیب که اگر قبلا 

رایی درخصوص یک پرونده صادر شده به آن استناد کرده و هر زمان پرونده 

مشـــابهی رخ دهد براساس همان موارد رای را تکرار می کنند. در قانون ما و 

در فوتبال کشورمان اما این مورد را نداریم و 3 امتیاز سایپا با توجه به ساکت 

بودن قوانین می تواند در دیگر پرونده ها مورد استناد قرار نگیرد و شامل مرور 

زمان شـــده و بی نتیجه بماند. خصوصا اینکـــه این اعتراض ها هیچ منفعتی 

برای آن باشـــگاه های شاکی ندارد. شاید کســـر امتیاز از شمس آذر به نفع 

تیم های لیگ برتری باشـــد و به قول مدیرعامل باشگاه استقلال خوزستان 

یک رقیب را حذف کند اما برای تیم هایی که شـــکایت کردند هیچ فایده ای 

ندارد. از این رو کمیته انضباطی می تواند در این مورد نرمش به خرج دهد و 

قانونا این اجازه را دارد. از نظر وکیل مربوطه کســـر 3 امتیاز به دلیل شکایت 

ســـایپا از  شمس آذر کاملا قانونی است و حکم درستی است اما به معنی آن 

نیســـت که درمورد 4 شکایت دیگر هم همین قانون اعمال شود و اتفاقا این 

اظهارات کاملا قانونی است. 

در باشگاه شـــمس آذر اما شرایط به شدت به هم ریخته است. یکی از عوامل 

این باشـــگاه که نمی خواست تیم را وارد چالشی تازه کند و از این رو مصاحبه 

نکرد، اظهارات مدیرعامل باشـــگاه سایپا در شبکه های تلویزیونی را به نوعی 

بازی های سیاســـی در آستانه انتخابات دانســـت و مدعی شد می داند چه 

کسانی از این صحبت ها نفع برده و به اهداف سیاسی خود می رسند. از نظر 

شـــمس آذری ها، مدیران سایپا که می دانند تیم شان توان رویارویی با آنها را 

نداشت و در بازی رو در رو نیز با 3 گل شکست خورد، نباید با این کارها آرامش  

یک استان را به هم بریزند. آنها که فکر می کنند 4 باشگاه دیگر برای شکایت 

را نیز سایپایی ها تحریک کردند به بودجه این باشگاه خودروساز اشاره کرده 

و مدعی هستند باشگاهی که برای اعاده حق دست به شکایتی ناحق زده با 

پول بیت المال اداره می شود. 

همه این موارد فضای فوتبال در قزوین را به شدت ملتهب کرده و حالا با احتمال 

جدایی دقیقی از این تیم بدتر هم شده است. مدیران این باشگاه که خودشان 

شدیدا تحت فشار هستند نمی دانند مشکلات تیم را با فدراسیون حل کنند 

یا جلوی مربی خود را که به شـــدت ناامید شده بگیرند. هرچه هست اگر این 

تیم از این مهلکه جان سالم به در ببرد و با همین منفی 3 امتیاز وارد مسابقات 

شود باز هم دیگر تیم نخواهد شد؛ چراکه در کوران آماده سازی به جای تمرکز 

روی مسائل فنی به فکر آینده خود و امتیازات کسر شده احتمالی بودند.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

درشدیدترینتنبیهاتفیفاوAFCهمتیمیمنحلنمیشود

 انحلال استقلال؟ 
این فرضیه از اساس باطل است

با اعلام نایب رئیس فدراســـیون فوتبال اگر باشگاهی نتواند در سه دوره متوالی 

مجوز حرفه ای بگیرد، منحل می شود. این در حالی است که در بین 10 باشگاهی 

که دو دوره متوالی مجوز حرفه ای نگرفته اند، استقلال مطرح ترین باشگاه است و 

همین موضوع نگرانی هواداران این تیم را در پی داشته است. با این حال رسول 

باختر، وکیل و کارشناس حقوق ورزشی در این خصوص به »فرهیختگان« گفت: 

»نکته ای که وجود دارد این است که کلا از بیخ و بن و از اساس این حرف اشتباه 

اســـت؛ چراکه نه در مقررات داخلی ما و نه در فیفا و AFC  چیزی تحت عنوان 

انحلال وجود ندارد. درواقع طبق مقررات AFC هیچ چیزی تحت عنوان انحلال 

تعریف نشده است که اگر باشگاهی مجوز حرفه ای را نگیرد به عنوان تنبیه مجازات 

خواهد شد.« وی ادامه داد: »نکته بعدی اینکه در مقررات داخلی خودمان هم 

چنین موضوعی اصلا تعریف نشده است. در واقع در ضمیمه شماره 8 مقررات 

صدور مجوز حرفه ای باشـــگاه برای فصل بعدی شدیدترین تنبیهات در بحث 

نگرفتن مجوزها به جرایم مالی مربوط می شـــود و در صورت تکرار علاوه بر اینکه 

مجوز صادر نمی شود این تنبیهات با درنظر گرفتن اقدامات بازدارنده مانند بسته 

شدن پنجره و... شدیدتر خواهد شد و هیچ وقت درباره انحلال که تنبیهی بسیار 

شدید است اصلا صحبتی نمی شود.«  باختر تاکید کرد: »برای تنبیهات شدیدتر 

درباره سقوط و کسر امتیاز صحبت می شود آن هم جایی که کمیته های قضایی 

فدراسیون باشگاهی را جریمه مالی کرده، باشگاه فوق از پرداخت آن سر باز زده 

و زیر بار پرداخت جریمه فوق نرود. در این حالت برای باشگاه های متخلف بحث 

ســـقوط و کسر امتیاز به وجود می آید و همین جا هم که صحبت از شدیدترین 

تنبیهات می شود هیچ بحثی درباره انحلال وجود ندارد.« 

کارشناس حقوقی فوتبال یادآور شد: »اصلا در فوتبال به صورت کلی چیزی به 

نام انحلال یا منحل شدن تیمی وجود ندارد. شدیدترین برخوردی که می تواند 

با یک باشـــگاه یا سازمان  بشود این است که شخصیت حقوقی و هویت باشگاه 

محفوظ مانده اما باشگاه متخلف از زیرمجموعه فدراسیون اخراج می شود. یعنی 

اگر باشگاهی چند تخلف برخلاف اساسنامه فدراسیون انجام بدهد آنجا هم هیچ 

اختیاری برای انحلال وجود نداشته و اینجا بحث اخراج از زیرمجموعه و ممانعت 

از حضور در مسابقاتی که زیر نظر فدراسیون فوتبال برگزار می شود، پیش می آید. 

این دیگر شدیدترین برخورد است، آن هم زمانی که چند بند اساسنامه را نقض 

کرده باشید که در این صورت حضور تیم فوق اصولا برای فوتبال مضر خواهد بود.« 

باختر درباره اینکه گفته می شود ماده 141 قانون تجارت می گوید که اگر شرکتی 

در سه دوره مستمر زیان ده باشد، هر یک از سهام داران می توانند تقاضای انحلال 

کنند گفت: »این ماده هم صحبتی از انحلال به صورت واضح مطرح نمی کند 

بلکه در صورت از بین رفتن نیمی از سرمایه، هیات مدیره باید مجمع عمومی را 

دعوت کرده و این مجمع درباره ابقا یا انحلال شرکت تصمیم گیری خواهد کرد 

که درصورت ابقا، فقط سرمایه آن کاهش پیدا می کند و هیچ گاه درباره تیم های 

پرطرفداری مثل استقلال بحث انحلال پیش نمی آید و منطق فوتبال باشگاهی 

ایـــران هم همین را می گوید و هیچ زمانی ســـهامداران این باشـــگاه که همان 

هوادارانش هستند رای به انحلال استقلال رای نخواهند داد.«

نیلوفرمژدهی
خبرنگار


